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a r m a n m e l i . i r غلامعلی رجایی:
احمدي نژاد سند دارد كه دربرابرش 

سكوت كرده ايد   
گفت وگو  رئس دولت اصلاحات هنوز ناگفته هایی دارد 

محمود عباس زاده در گفت و گو با »آرمان ملی«:   
 پاكستان بايد حملات خود 
به افغانستان را متوقف كند  

    اطلاعی از درخواست کمک احمد مسعود ندارم
  برای گرفتار کردن ایران نقشه کشیده اند

فعـال سیاسی اصــلاح طلب دربــاره اینکه جریانی 
در کشور این روزها مطرح می کند حسن روحانی 
رئیس دولت های یازدهم و دوازدهم به دلیل ۸ سال 
عملکردی که در راس دولت داشته است باید محاکمه 
شود و حتی نمایندگان مجلس هم خواستار چنین 
محاکمه ای هستند، گفت: بحث محاکمه روحانی 
و بعضی از وزرایش باید کار تندروهای اصولگرایان 
باشد. متاسفانه اصولگرایان و اصلاح طلبان دچار یک 
اقلیت تندرو هستند که این ها بازی ها را به هم می زنند 
و می خواهند صحنه بازی را با تندروی های خودشان 
تغییر دهند. غلامعلی رجایی، یادآور شد: مشاهده 
می کنیم همین ها هنوز پنج سال بعد از فوت آقای 
هاشمی دست از تضعیف و تخریب وی بر نداشتند 
و بعضا با جعل تاریخ و اخبار نادرست سعی می کنند 
وجهه ایشان را تخریب کنند. وی تاکید کرد: هر دولتی 
ناکارآمدی و ناکامی های خودش را دارد و قاعدتا این 
مسائل مستمسکی برای کسانی که تندرو هستند قرار 
می گیرد، من فکر می کنم این جریان در جمهوری 
اسلامی متاسفانه با شرایطی که داریم، هنوز وجود دارد 

و قاعدتا تریبون هایی را هم در اختیار دارند.
 جریان تندرو به جایی نمی رسند

رجایی با بیان اینکه جریان تندرو درباره محاکمه 
روحانی به جایی نمی رسد، اظهار داشت: حاکمیت 
و اکثریت مجلس با این قضیه موافق نیستند و 
علی القاعده اگر مجلس حرفی داشت، باید همان 
زمان که آقای روحانی با این ها کار می کرد اجازه 
نمی دادند به عنوان رئیس دولت خود کارش را ادامه 
دهد. وی تاکید کرد: به هر حال یک سال از عمر دولت 
دوازدهم با مجلس یازدهم همراه بوده است بنابراین اگر 
می توانستند کاری کنند در این یکسال انجام می دادند 
نه اینکه وقتی دولت تمام شد شروع کنند این حرف ها 
را بزنند.  این فعال سیاسی با اشاره به اینکه معمولا هر 
دولتی که آمده دولت قبل را زیر ذره بین قرار داده است 
و تا مدت ها بعضی از ناکامی هایش را متوجه آن دولت 
کرده است، گفت: این کار هم درست است هم نادرست، 
خوشبختانه تا حالا دولت سیزدهم در این زمینه چیزی 
نگفته است و لذا همین نکته بسیار مثبت است که آقای 
رئیسی نکاتی را بر گردن دولت قبلی خودش ننداخته 
است با اینکه به نظر من چیزهایی هست که می تواند 
بگوید؛ بنابراین وقتی اقلیت تندرو اینها را می بیند به 
یک چیزهایی دیگر متوسل می شود و معتقدم این 
جریان در پی این است که جریان روبه روی خودشان را 
به گونه ای از صحنه دور کنند تا نتوانند دیگر به صحنه 
بازگردند. وی خاطرنشان کرد: آقای ظریف چرا باید 
از حضور در عرصه انتخابات ریاست  انصراف دهد و 
بگوید من اصلا نامزد نمی شوم؟ همین روزها، نکات و 
تندروی ها را می دید که در مقابل این موج بلند دامنه ای 
اقلیت تندرو ترجیح داد کنار بکشد. رجایی در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه امروز افکار عمومی مطرح می کند 
جریانی در کشور خواستار محاکمه روحانی است اما در 
مقابل احمدی نژاد سکوت کردند و این مسأله را ربط 
می دهند به گفته های رئیس دولت های نهم و دهم که 
گفته بود اسنادی را از وزارت اطلاعات در خصوص 
مسئولان در اختیار دارد و همین مسأله باعث شده 
است که مسئولان در برابر وی سکوت کنند، آیا ایتفاق 
واقعا افتاده است، گفت: نمی دانم، زیرا قاعدتا کسی که 
باید به این سوال پاسخ دهد خود آقای احمدی نژاد است 
اما چه بهتر که دوستان یک بار برای همیشه مشخص 
کنند چه اتفاقی افتاده است آیا واقعا این اتفاقات صورت 
گرفته یا خیر. وی ادامه داد: معتقدم از یک زاویه دیگر 
می شود به این مسأله نگاه کرد، به هر حال امثال آقای 
احمدی نژاد و روحانی ۸ سال دولت در اختیارشان بوده 
و مسائلی را می دانند، فراز و فرودهایی داشتند که  
بیان کردن شان حتما نیاز به سند اطلاعاتی ندارد و 

ناگفته هایی هست که نمی توانند، بگوید.
 خاتمی هنوز ناگفته هایی دارد

این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: همین 
حالا آقای خاتمی هنوز ناگفته هایی دارد که به لحاظ 
امنیتی مصلحت نمی داند که بگوید، یا آقای هاشمی 
که خودم با ایشان کار کردم می گفتند نکاتی را می دانم 
که به مصلحت نیست مطرح کنم، از همین رو تندروها 
با توجه به اهمیتی که این مسائل دارد، ممکن است 
آنها را مستمسکی قرار دهند، به طوری که کسانی که 
تحفظ و خود نگهداری انجام می دهند را به زوایای 
دیگر بکشانند. وی با بیان اینکه باید دید بهانه تندروها 
برای محاکمه روحانی چیست. آیا بحث محاکمه 
شخص خود مطرح است یا وزرایش، عنوان کرد: 
مجلس در بحث کنترل بیماری کرونا باید با وزیر 
بهداشت برخورد می کرد و از او سوال می کرد که چرا 
نتوانست عرصه درمان را خوب مدیریت کند و یا وی 
را  استیضاح و محاکمه می  کرد اما مشاهده کردیم 
تا لحظه آخر از وی حمایت کردند او هم در امنیت 
کامل به کارش ادامه داد. رجایی گفت: فکر می کنم 
تندروها به جایی نمی رسند، آقای روحانی قابل حذف 
نیست؛ چراکه این آدم سابقه ۴۰ سال در خدمت به 
نظام را در کارنامه خود دارد، او در مجلس شورای 
اسلامی و مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده است، 
۸ سال مدیریت کشور را در دست گرفته است، برای 
همین هم معتقدم آقای روحانی حیات سیاسی اش را 
در مجمع ادامه خواهد داد.  این فعال سیاسی گفت: 
من تصور می کنم آقای رئیسی با مشکلی روبه رو است 
که در دولت های قبل کمتر شاهد آن بودیم؛ کاهش 
سرمایه اجتماعی دولت و بی اعتمادی مردم به دستگاه 
اجرایی موضوعی است که در این دوره از دولت بیش از 
همیشه به چشم می خورد و این موضوع در میزان آرا 
آقای رئیسی هم قابل مشاهده است. غلامعلی رجایی 
ادامه داد: به گفته عموم جامعه شناسان هم وقتی 
اعتماد عمومی از بین می رود، احیای آن به شدت 
سخت است و در خوش بینانه ترین حالت بخشی از 
این اعتماد بازمی گردد. حالا این مشکل را باید اضافه 
کنیم بر مشکلاتی که از گذشته به جا مانده است؛ 
مانند تحریم ها، مشکلات عدیده اقتصادی، بیکاری، 
تورم، خشکسالی و... او گفت: آقای رئیسی تمرکز بر 
طبقه خاصی را در نظر ندارد و می خواهد توجه تمام 
طبقات اعم از طبقه فرودست و متوسط را به دست 
بیاورد. آقای رئیسی را فردی صادق می بینم و امیدوارم 
در تحقق مبارزه با فساد موفق باشد. مردم هم از مقابله 
با فساد استقبال می کنند و اگر رئیسی و دولتش 
بتوانند در این مسیر توفیق به دست آوردند، مردم 

اعتماد خواهند کرد.

گزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: در 
روزهایی که پنجشیر شاهد حملات شدید 
طالبان به این منطقه است، خبرها حاکی 
از آن است که ارتش پاکستان نیز حملاتی 
به این منطقه انجام داده و مواضع مقاومت 
ملی افغانستان علیه طالبان را هدف قرار داده است. اتفاقی که 
منجر شد حتی ایران نیز نسبت به این حملات موضع گیری کند. 
ورود مستقیم پاکستان به جنگ داخلی در افغانستان، تبدیل به 
حرکتی شد که دستان بازیگران مخفی این عرصه را نمایان کرد. 
میدانی که همچنان انتقادات زیادی به واسطه عدم ورود ایران 
به آن شنیده می شود. ابهامی که به نظر می رسد روز گذشته از 
سوی نمایندگان مجلس نیز مطرح شده است و برخی از مقامات 
نظامی ایران در جلسه ای غیرعلنی به آن پاسخ داده اند. ابهامی 
که به نظر می رسد ریشه در تحلیل معادلات پیچیده افغانستان 
دارد. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با 
محمود عباس زاده، سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس داشته است که در ادامه می خوانید.
  در جلسه مجلس با مقامات نظامی کشور در خصوص 
افغانستان تصمیم گیری خاصی گرفته شد و چه مواردی 

مطرح شد؟
جلسه ای با فرمانده نیروی قدس سپاه در مجلس به صورت 
غیرعلنی برگزار شد که محوریت آن بررسی آخرین وضعیت 
افغانستان بود. آن چه که مشخص است، یکی از کشورهایی 
که در وضعیت امروز افغانستان نقش بسزایی دارد، آمریکاست. 
دولت این کشور به مدت 2۰ سال، به بهانه ای واهی افغانستان را 
در مرزهای شرقی ایران به اشغال خود درآورد و پس از 2۰سال 
بدون آنکه زیرساخت های امنیت را در افغانستان ایجاد کند، 
این کشور را ترک کرد. آنچه که مسلم است، خروج آمریکا از 
افغانستان به نفع کل منطقه خواهد بود. ایران نیز بارها عنوان 
کرده است که خواستار خروج آمریکا از منطقه بوده است. 
تجربه نشان می دهد که آمریکا اگر از نقطه ای خارج می شود، 
توطئه های خود را پایان نمی دهد. بر همین اساس در جلسه 
مجلس نیز مطرح شد که ایران باید براساس منافع ملی خود 
عمل کند. تحرکات در افغانستان رصد می شود و بازی بازیگران 
در این کشور دیده می شود و براساس منافع خود تصمیم گیری 
خواهیم کرد. مشخصا افغانستان امن با ثبات اقتصادی، سیاسی 
و اجتماعی، بهترین شکل افغانستان برای ایران است. ما خواستار 
جنگ داخلی در افغانستان نیستیم و خواهان حفظ تمامیت 
ارضی این کشور هستیم. رسیدن افغانستان به این مرحله از 
رشد و توسعه مشخصا بدون توجه به اراده مردم دست نیافتنی 
است. ایران نیز در راستای اراده مردم افغانستان گام خواهد 
برداشت و در هر زمینه ای نیازباشد به این کشور کمک خواهیم 
کرد. اینگونه نیست که ما نسبت به افغانستان منفعل باشیم و 
هیچگاه نسبت به افغانستان بی توجه نبوده ایم. امروز ایران در 
افغانستان و افغانستان در ایران، منافع اقتصادی دارد. اینکه 
عنوان می شود که ایران نسبت به جنگ در افغانستان بی تفاوت 
است، در راستای این است که می خواهند ایران را وارد توطئه و 
نقشه برخی کشورها کنند اما ایران در این زمینه ساده لوحانه 

عمل نمی کند.
 در صورتی که جنایت ها در افغانستان بیشتر شود و 
پاکستان حملات خود را به افغانستان بیشتر کند، باز هم 

ایران ورود نخواهد کرد؟
ایران مخالف دخالت خارجی در امور افغانستان است و 
مشخصا چنین اقداماتی نتایج خوبی ندارد. امنیت مقوله ای 
نیست که بتوان از بیرون به یک کشور دیگر تزریق شود. 
ملتی که سرنوشتش را خود تعیین نکند، هم خود و هم 
همسایگانش متضرر می شوند. بعضی از بازیگران منطقه ای 
امروز پیچیده عمل می کنند و عملکرد شفافی ندارند. ایران 
در این میان از پاکستان درخواست می کند که این کشور 
کمک کند تا مردم سالاری در افغانستان محقق شود و به 
اراده مردم افغانستان احترام گذارد. مشخصا با فشار نظامی 
نمی توان در افغانستان مساله ای را حل کرد. انتظار ما از 
دولت پاکستان این است که به نظرمردم افغانستان احترام 
بگذارد. سخنگوی وزارت خارجه ایران نیزبه خوبی این پیام 
را به پاکستان منتقل کرد که حمله علیه مردم افغانستان 

محکوم است.
 ایران به چه علت از مستضعفین عراق و سوریه 
حمایت کرد اما از مردم بی دفاع افغانستان دفاع نمی کند؟

نباید فراموش کرد که در افغانستان وضعیت متفاوت است و 
دولتی بر سر کار بود که با کمک آمریکا روی کار آمده بود. با این 
وجود ایران حسن همجواری با افغانستان داشت و روابط خوب 
اقتصادی با این کشوردر عرصه های مختلف برقرار کردیم. آمریکا 
در این کشور هزینه های زیادی کرده بود و عملا یک دولت 
نزدیک به این کشوردر افغانستان حاکم بود. به همین علت ما 
شاهد بودیم که مردم افغانستان نیز از دولت اشرف غنی راضی 
نبودند و طالبان با کمترین مقاومت وارد شهرها می شد. اگر 
مردم افغانستان از دولت اشرف غنی راضی بودند که در مقابل 

طالبان مقاومت می کردند.
 مقاومت ملی پنجشیر که وابسته به آمریکا نیست، 

به چه علت از این جریان حمایت نمی شود؟
باید توجه داشت که در عراق و سوریه دولت مستقر وجود 
داشت و دولت های این کشورها از ایران درخواست کمک 
کرده بودند و ایران نیز به درخواست کمک آنها جواب مثبت 
داده بود. در مورد پنجشیر، سیاست ایران یک سیاست عقلانی 
و با محاسبه است. ایران در افغانستان اولویت هایی دارد و این 
اولویت ها پیگیری می شود و در حوزه ای که نیاز باشد کمک 
انجام می شود. امروز برخی قدرت های فرامنطقه ای نقشه هایی 
دارند و ممکن است با ورود به افغانستان، نقشه ای که کشیده اند، 
تکمیل شود. ایران با اطلاعات دقیق در خصوص افغانستان 
تصمیم گیری می کند. در زمان اشغال عراق توسط آمریکا نیز 
برخی می خواستند ایران تصمیم های خاص بگیرد و وارد یک 

جنگ جدید شود.
 اولویت های ایران در افغانستان چه مواردی است و 

آیا احمد مسعود از ایران درخواست کمک کرده است؟
اطلاعی ندارم که آیا احمد مسعود از ایران درخواست کمک 
کرده است یا خیر. امروز اولویت اصلی ایران در افغانستان این 
است که از جنگ داخلی در این کشور جلوگیری کند. اولویت 
بعدی ما تحقق اراده تمام مردم افغانستان است. طبق این 
اولویت ها ایران تصمیم گیری می کند. بازی در جنگ های 
نیابتی پیچیده است. در افغانستان نیز یک سناریو پیچیده 
طراحی شده است و ایران این سناریو را کاملا حدس زده است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید تا شش 
ماه قبل و پیش از روی کار آمدن دولت جدید 
در ایران بسیاری معتقد بودند که احیای برجام 
به زودی اتفاق می افتد و با روی کار آمدن بایدن 
در آمریکا همه موانع برای احیای برجام از پیش رو 
برداشته خواهد شد اما تجربه شش دور از مذاکرات 
نشان داد که گویا مشکل آمریکایی ها تغییر دولت 
یا کارگزاران نیست بلکه آنها به دنبال اهداف و 
منافع خود بعضا به طور غیر قانونی و حتی اعمال 
زور هستند. از این رو است که پس از شش دور 
مذاکرات هنوز زیر بار تعهدات خود و لغو تحریم ها 
نرفته اند. برخی معتقدند که شاید دور هفتم 
مذاکرات بتواند متضمن تصمیم نهایی برای احیای 
برجام باشد اما با توجه به تغییر دولت در ایران و 
تغییر رویکردها تاخیر در مذاکرات و فرسایشی 
شدن آن به احیای برجام کمک نخواهد کرد و 

شاید آینده دیگری را برای این توافق رقم بزند.
 احیای برجام؛ خیلی دور، خیلی نزدیک

کمتر از سه ماه از آخرین دور مذاکرات احیای 
برجام می گذرد اما با گذشت این مدت زمانی 
هنوز مشخص نیست که طرفین این توافق چه 
زمانی دور جدید مذاکرات را برای احیای توافق 
هسته ای کلید خواهند زد. در پایان دور ششم 
مذاکرات که کشورهای عضو برجام به پایتخت ها 
بازگشتند قرار بر این شد تا با کسب تکلیف از 
مقامات کشورهای خود به وین باز گردند و در 
دور هفتم مذاکرات تصمیم نهایی را پیرامون 
احیای برجام و لغو تحریم ها اتخاذ کنند. لذا به نظر 
می رسید که پیش از پایان دولت دوازدهم نتیجه 
مذاکرات مشخص شود و دور هفتم مذاکرات وین 
تعیین کننده آینده برجام و لغو تحریم ها باشد. 
اما تاخیر در انجام کار از سویی و تغییر دولت در 
ایران از سوی دیگر باعث شد تا مذاکرات در دور 
جدید مدتی به تعویق بیفتد اما این تعویق هم 
مقداری طولانی شد چنانکه اعضای حاضر در 
بر جام نسبت به برگزاری دور تازه ای از مذاکرات 
تاکید کرده  و احیای برجام را لازم دانستند. این 
در حالی است که با روی کارآمدن دولت جدید در 
ایران رویکرد کلی دستگاه سیاست خارجی کشور 
به  سوی همسایگان تغییر کرده است ؛ هر چند که 
امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه بر ادامه برجام 

و انجام مذاکرات تاکید کرده اما معلوم نیست 
رویکرد ایران در خصوص مذاکرات برجام و احیای 
این توافق چگونه است. در این بین رئیس جمهور 
چندی پیش در یک گفت و گوی تلویزیونی اعلام 
کرد:» ما ابایی از مذاکره نداریم و گفت و گو و 
مذاکره در دستور کار دولت است. آنچه ما دنبال 
آن هستیم رفع تحریم هاست و ما از منافع ملت 
یک قدم عقب نشینی نخواهیم کرد. مذاکره، باید 
نتیجه محور باشد، نه مذاکره برای مذاکره«. حال 
اینکه در شرایط فعلی و با توجه به موارد اختلافی 
میان طرفین که کم هم نیست مذاکرات دور هفتم 
چگونه به نتیجه محوری خواهد رسید خود جای 
پرسش دارد، چراکه معلوم نیست آمریکایی ها از 
مواضع خود عقب نشینی کنند؛ تحریم  های ایران 
را یکجا لغو و به برجام بازگردند. آن هم در شرایطی 
که عربستان  و اسرائیل مدام از مذاکرات خود با 
کاخ سفید در خصوص عدم بازگشت آمریکا به 

برجام سخن می گویند.
 لزوم عدم تاخیر در مذاکره 

هر چند که تمامی طرف ها به لزوم احیای برجام 
و ادامه مذاکرات در دور هفتم تاکید می کنند اما 
زمان مشخصی برای این مذاکرات مطرح نشده 
و هنوز معلوم نیست که چه وقتی بنا است وین 
میزبان دور تازه مذاکرات برجامی باشد. آنچه 
مسلم است بسیاری از کارشناسان به این نکته 
اذعان دارند که تاخیر در مذاکرات چندان به نفع 
ایران نیست و برای آنکه کشور به لحاظ اقتصادی 
بتواند با درهای بازی روبه رو شود و در صحنه 
تجارت بین المللی با فراغ بال حضور یافته و به 
فروش محصولات خود از جمله نفت بپردازد باید 
هر چه زودتر استارت مذاکرات را بزند و بر اساس 
منافع ملی و از سر عزت به مذاکره با سایر طرفین 
بپردازد. قدر مسلم شاید تاخیر در مذاکرات و 
از دست رفتن فرصت طلایی برای مذاکرات 
پیامدهایی را هم برای ایران به دنبال داشته و خالی 
از تبعات نباشد اما  ایران به جهت اینکه تعهدات 
خود را انجام داده باید با وادار نمودن طرفین 
دیگر به انجام تعهدات سایر کشورها را به پای میز 
مذاکره کشانده تا ضمن ایجاد سازوکاری برای لغو 
تحریم ها حق و حقوق ملت را نیز از آنها بستاند. 
این در حالی است که اخیرا خطیب زاده سخنگوی 

وزارت امور خارجه در خصوص سفر احتمالی 
رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به ایران در آستانه برگزاری نشست شورای 
حکام گفته: » هیچ طرفی اشتباه محاسباتی نکند، 
به سمتی نرود که مذاکراتی که در وین است را 
تحت تأثیر قرار بدهد. استفاده سیاسی از بستر 
فنی آژانس پاسخ متفاوتی را از سوی ایران در پی 
خواهد داشت.« از طرفی لارس نورمن خبرنگار وال 
استریت ژورنال در توئیتی آورده است:»شنیده ام 
که پاسخ ایران به درخواست رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی برای دیدار 
جهت مذاکره و همچنین اجازه دسترسی بازرسان 
آژانس به دستگاه های نظارتی منفی بوده است. 
این، از یک درگیری جدید بزرگ میان ایران و 
آژانس خبر می دهد که پیامدهایی برای برجام 
خواهد داشت«. باید دید مذاکرات آینده برجام 
تحت تاثیر مسائلی از این دست قرار خواهد گرفت 

یا به روال خود ادامه می دهد.
 آمریکا باید به تعهدات خود بازگردد

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص 
پیامدهای تاخیر در مذاکرات اظهار داشت: ما به 
تعهدات برجامی خودمان عمل کردیم و آمریکا و 
سایرین عمل نکردند. اما ایران حسن نیت نشان 
داد و خارج نشد و حتی پس از ترامپ پای میز 
مذاکره هم رفت اما بازهم آمریکایی ها شرایط 
دیگری گذاشتند و تحریم ها را به تحریم های 
برجامی و غیر برجامی تقسیم بندی کردند. مهدی 
ذاکریان به »آرمان ملی« گفت:» همین مساله به 
نقطه اختلافی تبدیل شد که ایران با آمریکا به 

تفاهم نرسیدند و در صحبتی که در آخرین دور 
مذاکره بوده آمریکایی ها نخواستند به تعهدات 
خود بازگردند. بنابراین طبیعی است کشوری 
که به تعهدات خود پایند بوده و پیش از آن همه 
تبعات و پیامدها مثل تحریم اقتصادی را چشیده 
طبیعی است که تا امتیاز بیشتری به او ندهند 
منتظر باشد و بر مواضع خود پافشاری کند و چه 
بسا از برخی تعهدات خود بازگردد. وی در خصوص 
تبعات تاخیر در مذاکرات بیان کرد: مسلما تبعات 
متوجه سایر طرف ها است چون ایران فعالیت خود 
را دارد، میزان سانتریفیوژ ها  و غنی سازی خود را 
افزایش می دهد و مسیر خود را می رود. لذا اگر سایر 
طرف ها می خواهند برجام زنده بماند باید مزایا و 
امتیازات مناسب اقتصادی به ایران ارائه کنند. 
این استاد دانشگاه بیان کرد: ایران مثل برخی 
دولت های ورشکسته و ضعیف نیست که با تغییر 
مدیریت سیاسی کار سیستم و ساختار عوض شود. 
لذا در مساله هسته ای ایران تصمیم گرفته با جامعه 
جهانی همکاری کند و اعتمادشان را جلب کند و 
میزان غنی سازی خود را برای اعتمادسازی طی 
یک زمان معین و مشخصی کاهش دهد. اما آنها 
کاری را که باید انجام ندادند. ذاکریان تصریح کرد:  
آمریکایی ها نه تنها باید به تعهدات خود بازگردند 
بلکه باید خسارت آن 3 سالی که آقای ترامپ 
تحریم های غیر قانونی را  بر ایران اعمال کرد را 
بدهند. تبعات این بود که آقای ترامپ می گفت من 
کاری می کنم که اینها با ما قرارداد ببندند و رفتار  
ایران عوض شود اما هیچ کدام  از حرف های ترامپ 

اتفاق نیفتاد.

آرمان ملی: باز هم عراق درصدد ایفای نقش میانجی میان 
ایران و عربستان است. پیش از این در استمرار برنامه نخست وزیر 
پیشین عراق، عادل عبدالمهدی، برای وساطت میان تهران و ریاض، 
موفق شده  بود فروردین ماه سال جاری واسطه دیدار مستقیم میان 
مقام های ارشد امنیتی ایران و عربستان سعودی شود. دست کم 
دو دوره مذاکره مستقیم میان مقام های ارشد ایران و عربستان در 
بغداد برگزار شد که در طول پنج سال گذشته بی سابقه محسوب 
می شد. هرچند محتوا و دستور کار این نشست ها علنی نشد و هیچ 
یک از دو طرف اعلام نکردند که نمایندگان شان در این گفت وگوها 
چه مقامی بوده است، اما طرف ایرانی انجام گفت وگوی مستقیم 
با مقام های سعودی را رسما تایید کرد. دیروز سفیر کشورمان در 
بغداد با اشاره به نقش مهم نخست وزیر عراق در برگزاری سه دور 
قبلی مذاکرات ایران و عربستان گفت که دور چهارم این مذاکرات 
نیز برگزار خواهد شد. ایرج مسجدی، سفیر جمهوری اسلامی ایران 
در بغداد در برنامه »لعبة الکراسی« که از شبکه الشرقیه پخش می 
شود گفت: بعد از مستقر شدن دولت جدید ایران به ریاست ابراهیم 
رئیسی، دور چهارم گفت وگوهای تهران و ریاض برگزار خواهد شد. 
وی اشاره ای به زمان و مکان دقیق این گفت وگو نکرد. مسجدی 
تاکید کرد: مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق نقش مهمی در 
برگزاری سه دور قبلی مذاکرات میان ایران و عربستان داشت و 
تهران احساس خوبی نسبت به دور بعدی برای رسیدن به نتایج 
خوب دارد. سفیر ایران در بغداد در بخش دیگری خاطرنشان 
کرد: امنیت عراق با وجود نیروهای آمریکایی محقق نخواهد شد 

و اخراج آنها مطالبه اساسی برای تحقق ثبات در عراق  و منطقه 
است. مسجدی تاکید کرد که متهم کردن ایران به هدف قراردادن 
کاروان های نظامی و هیات های دیپلماتیک خارجی در عراق تنها 
حرف های بی ارزش آمریکایی است. وی استفاده از تکنولوژی و 
فناوری ایرانی در این عملیات را امکان پذیر توصیف کرد. مسجدی 
در مورد تحولات افغانستان گفت: همه باید به دنبال ایجاد امنیت 
در افغانستان باشند و همه باید به مردم افغانستان کمک کنند. وی 
افزود: همکاری ما با طالبان به موضع و عملکرد آنها نسبت به ایران 
بستگی دارد و طبیعتا از آنها می خواهیم که روابط شان با تهران بر 
اساس احترام باشد،  این مساله باعث می شود که ایران با طالبان 
همکاری کند. گفتنی است وزیر امور خارجه عراق نیز چند روز 
قبل در کنفرانس مطبوعاتی پایانی اجلاس در خصوص برگزاری 
نشست های حاشیه ای بین کشورهای مختلف از جمله جمهوری 
اسلامی ایران و عربستان سعودی و همچنین قطر و مصر تاکید 
کرد که نمی تواند درباره برگزاری این نشست های دوجانبه سخنی 
بگوید و تاکید و اعلام این گونه نشست ها به خود این کشورها 
ارتباط دارد اما می توانم تاکید کنم که جلسات حاشیه ای برگزار 
شده است. »فواد حسین« اضافه کرد که بغداد پیش از این اجلاس 
منطقه ای، میزبان دیدارهای دوجانبه بین ایران و عربستان سعودی 
بوده و این دیدارها همچنان ادامه دارد. به گفته وی، دو کشور 
جمهوری اسلامی ایران و عربستان سعودی تمایل جدی برای به 
سرانجام رساندن مثبت این دیدار بین دو کشور دارند. 15 شهریور 
هم وزیر خارجه عراق در دیدار با سفیران کشورهای عربی در وین 

بر ادمه تلاش های کشورش برای نزدیک کردن رویکردهای ایران 
و عربستان تاکید کرد. فواد حسین گفت: عراق اکنون سیاست 
انتقال از مرحله جنگ به مرحله گفت وگو را درپیش گرفته است تا 
نقش حقیقی خود را در نزدیک کردن رویکرد طرف های مختلف 
منطقه ای مانند عربستان و ایران و یا طرف های بین المللی مانند 
ایران و آمریکا ایفا کند و دولت عراق این مساله را بخشی اساسی 

برای تحقق امنیت و ثبات در منطقه وجهان می داند.
 ایران تمایل به بهبود روابط دارد

دیدگاه ها برای برقراری ارتباط عادی با عربستان از سوی ایران 
مثبت است چنانکه هفته گذشته سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ 
به این سوال که آیا در حاشیه نشست بغداد گفت وگویی بین ایران و 
عربستان انجام شده است، گفت: در مورد عربستان، بیشتر از گفت 
وگوهایی که پیش از این در بغداد صورت گرفته گفت وگویی بین 
ایران و عربستان انجام نشده و در نشست بغداد شاهد گفت وگوی 
جدیدی نبودیم. خطیب زاده همچنین در پاسخ به سوال دیگری 
در مورد موضوع عربستان و گفت وگوها بین دو کشور تصریح 
کرد: تاکنون سه دور گفت وگو بین دو کشور برگزار شده است و 
در صورت لزوم دورهای بعدی برگزار می شود و ما از نقش سازنده 
عراق هم در این زمینه تقدیر و تشکر می کنیم. وی همچنین در 
پاسخ به این سوال که آیا بن بستی در مذاکرات ایران و عربستان 
صورت گرفته که این مذاکرات ادامه پیدا نکرده یا اینکه ادامه این 
مذاکرات نیز منتظر ادامه تغییرات در ایران و استقرار دولت جدید 
است، تصریح کرد: عربستان همسایه ما در این منطقه است. ما و 
عربستان نقاط اشتراکی زیادی برای صلح و ثبات در این منطقه 
داریم. ایران هیچ گاه دست دوستی خود را از ریاض دریغ نکرده 
است و هرگاه در عربستان این اراده ایجاد شده است که براساس 
سازوکار منطقه ای عمل کند و در این مسیر حرکتی داشته باشد با 

استقبال ایران روبه رو شده است.

سفیر ایران درباره دور بعدی گفت وگوهای ایران و عربستان توضیح داد   

عراق باز هم میانجی ایران - عربستان

 »آرمان ملی« از پیامدهای تاخیر در مذاکرات گزارش می کند:

چالش  های احیای برجام  
 مهدی ذاکریان در گفت و گو با»آرمان ملی«: 

ایران تصمیم گرفته با جامعه جهانی همکاری و اعتمادشان را جلب کند
 درگیری جدید بزرگ میان ایران و آژانس؟

 FATF سخنگوی جبهه اصلاحات ایران اظهار کرد: مخالفان
 FATF بر شاخ نشستند و بن بریدند. آنچه که مسلم است اینکه
قرار نیست معجزه کند، اما عدم الحاق ایران با توجه به مجموع 
شرایط امروز ایران، بر کلیه مبادلات تجاری کشور سایه 
می اندازد و کار برای ایران سخت تر خواهد شد و از همه مهم تر 
با عدم الحاق، بهترین پاس گل را به مخالفین استراتژیک ایران 
داده ایم و در صورت تداوم این رویکرد، این پاس گل دادن ها 
ادامه خواهد یافت و مضار آن ناگفته پیداست. آذر منصوری  
تأکید کرد: اگر پالرمو وCFT از سوی ایران تصویب نشود هیچ 
یک از کشورهای به ظاهر متحد نیز با ایران همکاری نمی کنند. 
بنابراین با توجه به دغدغه ای که نسبت به منافع ملی داریم از 
هر گشایشی در این زمینه استقبال می کنیم. وی بیان کرد: 
کسانی که موضوع محاکمه حسن روحانی را مطرح می کنند، 
توجه ندارند که او در دو دوره برای حضور در انتخابات ریاست 
جمهوری توسط شورای نگهبان با وجود نظارت استصوابی 

حداکثری صلاحیتش احراز شده است.

یک نماینده ادورا مجلس گفت: الان تقریبا کسی نیست 
که بگوید من برجام را نمی خواهم همه یک صدا می گویند 
که باید تحریم ها رفع شود و برای رفع تحریم ها نیاز به احیای 
برجام است. در هر شرایطی باید استقلال و امنیت کشور و 
 قداســت ایــران و حمایـــت از خــاک کـــشور حفظ شود. 
عزت ا... یوسفیان ملا بیان کرد: آقایانی که با برجام مخالف 
هستند اگر می توانند بدون برجام کارهایشان را پیش ببرند و 
کالای کشور را بفروشند، دلارمان و یورو و ارز خارجی بدست 
آورند هیچ دلیلی که کشور عضو برجام شود وجود ندارد اما 
چنین چیزی واقعا امکان ندارد. مخالفین برجام به دنبال منافع 
خود هستند روزی شرایط ایجاب می کرد که مخالف باشند و 
فریاد مخالفت سر بدهند و امروز هم منافع شان ایجاب می کند 
که با برجام موافقت کنند، اگر شما از این افراد بپرسید شما 
چگونه می خواهید نفت خود را بفروشید و پول بگیرید و چگونه 
می خواهید کشتی های حامل نفت خود را روی آب بیمه کنید 

پاسخ و راهکاری نخواهند داشت.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: با کنار رفتن دولت روحانی 
و به نوعی حذف مجموعه اصلاح طلبان از حاکمیت و یکدست 
شدن قوای تصمیم گیری، آنچه اهمیت پیدا کرده، تضادهای 
داخلی جریان اصولگرا است. به نظر می رسد که در خصوص 
حل مسائل سیاست خارجی، اختلافات داخلی جریان اصولگرا 
اهمیت بیشتری پیدا کرده است. به بیانی روشن تر، دولت آقای 
رئیسی این نگرانی را دارد که اگر در مذاکرات، با ابتکار عمل و 
شجاعتی سیاسی بخواهد مساله اصلی سیاست خارجی کشور 
را حل کند، آماج حملات و تهمت های جناح اصولگرا قرار گیرد. 
احمد شیرزاد افزود: آقای رئیسی به شدت محتاط عمل می کند 
و دلش نمی خواهد کسی از او رنجیده شود. به این دلیل است که 
می بینیم بسیار دست به عصا و آهسته عمل می کند. البته این 
رویه به ضرر کشور است و فرصت ها بسیار گذرا هستند. متاسفانه 
هر یک روز و هفته ای که در این حالت سپری می شود، ضررهای 
هنگفت میلیاردی برای کشور به دنبال دارد و خود این فضای 

بلاتکلیفی موضوعی نیست که ضرورت داشته باشد.

 برای رفع تحريم ها نیاز
 به احیای برجام است

دست به عصا عمل كردن 
در مذاكرات به ضرر كشور 

است

FATFعدم الحاق به 
پاس گل به مخالفیان است


